
ديدار هيئت رئيسه و رؤساي كميسيون هاي مجلس 
با رهبر  معظم انقلاب

هيئت رئيسه و رؤساي كميس�يون هاي تخصصي مجلس همراه با 
چند تن از وزرا امروز با رهبر معظم انقاب اس�امي ديدار مي كنند.

 ضرغام صادقي، عضو هيئت رئيسه مجلس با اعلام اين خبر به خبرنگار 
پارلماني خبرگزاري فارس گفت: اين ديدار در راستاي تبيين سياست هاي 
اقتص��اد مقاومتي انجام خواهد ش��د. وي افزود: همچني��ن مجلس روز 
چهارشنبه جلسه علني دارد و از روز شنبه هفته آينده 25 اسفند تا پايان 
بررسي لايحه اصلاح قانون ماليات هاي مستقيم، پارلمان هر روز نشست 

علني خواهد داشت. 

حكم اعدام عاملان ترور دادستان زابل صادر شد
رئيس كل دادگستري استان سيس�تان و بلوچستان گفت: عامان 
ترور دادس�تان زابل ب�ه اته�ام محاربه ب�ه اعدام محكوم ش�دند. 
حجت الاس��لام والمس��لمين ابراهيم حميدي در گفت وگو با باش��گاه 
خبرنگاران، در مورد آخرين وضعيت رس��يدگي به پرونده عاملان ترور 
دادستان زابل اظهار داشت: حكم س��ه عامل اصلي اين جنايت به اتهام 
محاربه از سوي دادگاه صادر شده است. وي افزود: اين افراد به اعدام محكوم 
شدند كه به دليل اعتراض متهمان و وكلاي آنها به ديوان عالي كشور ارجاع 
شده است. رئيس كل دادگستري استان سيستان بلوچستان خاطرنشان 
كرد: پس از تأييد حكم صادره از سوي ديوان عالي كشور، به زودي متهمان 
به دار مجازات آويخته مي شوند. شهيد »موس��ي نوري قلعه« به همراه 
راننده اش پانزدهم آبان ماه امسال هنگام عزيمت به محل كار از سوي افراد 

ناشناس با شليك چند گلوله به شهادت رسيد. 

وزير كشور: موافق تغيير استاندار خراسان نبودم
وزير كشور با تأكيد بر اينكه خودش، واعظ طبسي و نمايندگان مجلس 
با ابقاي فروزان مهر به عنوان استاندار موافق بودند، دليل تغيير وي را 
»رس�يدن موج تقاضاي تغيير به استان خراس�ان رضوي« دانست. 
به گزارش تس��نيم، عبدالرضا رحماني فضلي، وزير كشور عصر ديروز در 
مراسم توديع و معارفه استاندار خراسان رضوي گفت: من از روز اول نظرم 
اين بود كه آقاي فروزان مهر به عنوان استاندار خراسان رضوي بمانند و در 
نخستين روزهاي مسئوليتم در وزارت كشور كه به مشهد  آمدم، به وي 
گفتم كه بمان و كارت را انجام بده. وي افزود: حتي خدمت واعظ طبسي 
هم رسيديم و به ايشان گفتم كه آيا از ماندن آقاي فروزان مهر راضي هستيد 
كه پاسخ دادند بله موافقم و حتي نمايندگان هم موافق ماندن وي بودند و 
ما نيز به آقاي فروزان مهر گفتيم كه شما تثبيت شده ايد. وزير كشور با بيان 
اينكه فروزان مهر با سياست هاي دولت همراه بود، به علت تغيير استاندار 
خراسان رضوي اشاره كرد و گفت: همانگونه كه روند انتخاب استانداران را 
داشتيم و بحث جابه جايي ها انجام مي شد، تقاضا براي جابه جايي در استان 
خراسان رضوي هم مطرح شد و رفته رفته اين تقاضا تبديل به موج شد تا 
تغيير در اين استان نيز صورت بگيرد. وزير كشور ادامه داد: پيشنهادهاي 
مختلفي براي من براي انتخاب استانداري خراسان رضوي رسيد و آخرين 
گزينه نيز معرفي آقاي نجار بود كه حقيقتاً گزينه بسيار بسيار مناسبي 
براي استانداري خراسان رضوي بودند و شناخت من نه به چند روز اخير 
بلكه به زماني كه در صدا و سيما و ديوان عدالت بودم برمي گردد. او فردي 
انقلابي و در مسير سياست هاي دولت دكتر روحاني است. لذا به ايشان نيز 
اين پيشنهاد را داديم، اما به نظرم در حقشان كم لطفي شد و حتي تا مرز 
ظلم هم پيش رفت. وي با بيان اينكه عناوين غير منصفانه اي را به آقاي نجار 
نسبت دادند و مواردي را برخي رسانه ها مطرح كردند كه در آن زمان آقاي 
نجار نسبت به آن موضوع شاكي شده بود و حتي حكم قضايي را نسبت به 
تهمت زنندگان دريافت كرده بود، گفت: من به شخصه خواستم كه امروز 
آقاي نجار در مراسم توديع و معارفه باشد تا از وي در برابر اتهاماتي كه وارد 
كردند، دفاع كنم. چراكه بنده اس��م وي را مطرح كرده بودم. آقاي نجار 
انساني خوش فكر و سياستمدار هستند. رحماني فضلي بر همين اساس در 
ادامه از انتصاب اسماعيل نجار به عنوان معاون خود در وزارت كشور خبر 
داد و گفت: هم آقاي نجار معاون بنده هستند و هم آقاي فروزان مهر معاون 

اقتصادي وزارت كشور خواهند شد و حكم هايشان نيز صادر شده است. 

تدريس 2 محكوم امنيتي فتنه 88 در دانشگاه آزاد
 در ادامه اقدامات خارج از عرف و بي ضابطه دانشگاه 
آزاد در زمان رياست چند ماهه حميد ميرزاده بر اين 
دانشگاه، دو محكوم امنيتي كودتاي ناكام سال 88 در مهم ترين دانشكده 
اين دانشگاه مش��غول به تدريس شدند. برخي ها دانش��گاه آزاد در دوره 
مديريت ميرزاده را ادامه راه جاسبي در اين دانشگاه مي دانند.  جهانبخش 
خانجاني و عبدالله رمضان زاده از محكومين امنيتي فتنه 88 به دستور 
حميد ميرزاده، مجوز تدريس در ترم دوم س��ال تحصيل��ي 93- 92 در 
دانشكده علوم سياسي واحد تهران مركز را كسب كردند و چندي است به 
تدريس براي دانشجويان دوره كارشناسي ارشد و دكتري اين واحد مشغول 
شده اند. در حالي مجوز تدريس در مهمترين دانشكده دانشگاه آزاد به اين 
دو عنصر فعال و نقش آفرين در فتنه امريكايي- اسرائيلي 88 داده شده كه 
پيش از اين، ارگان رسمي اين دانشگاه يعني روزنامه فرهيختگان نيز به 

احسان مازندراني از دستگير شدگان فتنه 88 سپرده شده است. 

امريكا اسناد ضد ايراني خود را از منافقين مي گرفت! 
 يك پژوهشگر امريكايي گفت: سازمان اطلاعاتي 
آلمان، اسناد ارائه شده از سوي منافقين در خصوص 
انحراف برنامه هس��ته اي اي��ران را فاق��د اعتبار 
مي دانس��ت.  گرت پورتر، اس��تاد روابط بين الملل دانش��گاه نيويورك و 
روزنامه نگار برجس��ته امريكايي، در مصاحبه با نشريه فارين پاليسي به 
مناسبت انتشار كتاب جديدش با عنوان »بحران ساختگي: پشت پرده 
افسانه سلاح هسته اي ايران« با اش��اره به ادعاي افشاگري هاي گروهك 
منافقين در خصوص برنامه هسته اي ايران، مي گويد: يكي از افرادي كه براي 
نوشتن كتاب از وي مصاحبه گرفتم، كارستن وويگت، رئيس سابق سرويس 
اطلاعاتي آلمان )بي ان دي( بود. او اشاره كرد، اسنادي كه رسانه هاي خبري 
از آن به عنوان »اسناد برنامه تحقيقاتي محرمانه ايران براي ساخت سلاح 
هسته اي« ياد مي كنند، سازمان مجاهدين خلق)منافقين( ابتدا در اختيار 
سرويس اطلاعاتي آلمان قرار داده بود. اما آنها اين مدارك را بي اعتبار يافتند 
و از انتشار آن خودداري كردند. پورتر در ادامه مي افزايد: بر اساس همين 
اسناد بود كه كالين پاول، وزير خارجه وقت ايالات متحده، در سال 2۰۰۴ 
ادعا كرد، ايران تلاش مي كند موشك هاي قاره پيماي شهاب 3 خود را به 
كلاهك هسته اي مجهز كند. كارشناسان آژانس بين المللي انرژي اتمي در 
س��ال هاي اخير بارها اعلام كرده اند در بازديد از مراكز هس��ته اي ايران، 

انحرافي به سمت برنامه هسته اي نظامي مشاهده نكرده اند. 

فعال فتنه: ماقات با اشتون هماهنگ شده بود
 نرگس محمدي از محكومان فتنه 88 كه در جريان 
سفر كاترين اشتون مسئول سياست خارجي اتحاديه 
اروپا با وي ديدار كرده بود، در گفت وگويي با راديو فردا جزئياتي از اين ديدار 
را مطرح كرد.  اين فعال فتنه در گفت و گو با ارگان رسمي سازمان سيا با 
بيان اينكه من در اين ديدار يك دعوتنامه رسمي از اشتون دريافت كردم، 
 تصريح كرد: ديدار ما و اشتون كاملاً رسمي و از پيش هماهنگ شده بود. وي 
افزود: در ديدار با اشتون، در رابطه با حقوق بش��ر در ايران بحث شد و ما 
مطالبات خود را از شرايط موجود مطرح كرديم. اين محكوم فتنه ملاقات 

خود با اشتون را چند ساعته خواند. 
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بيانات رهبر معظم انق��لاب در ديدار اخير با اعض��اي مجلس خبرگان 
رهبري حاكي از دغدغه ه��ا و مطالبات خاص ايش��ان از متوليان امر و 
مسئولان اجرايي در حوزه فرهنگ بود. روشن است كه با توجه به ماهيت 
فرهنگي انقلاب اسلامي و رويكردهاي كلان ارزشي نظام اسلامي مسئله 
فرهنگ و ارزش هاي فرهنگي همواره در صدر مسائل اصلي كشور بوده 
و هس��ت. با اين حال نگاهي دقيق به تعابير معظم له در اين ديدار و نيز 
ديدار سه ماه پيش با اعضاي شوراي عالي انقلاب فرهنگي نشان مي دهد 
دغدغه ها و نگراني ايشان در اين حوزه؛ خاص و بر اساس شرايط ويژه بوده 
است. اينكه چه رويكرد خاصي –كه بي ارتباط با شرايط سياسي كشور 
نيست- موجبات دغدغه هاي معظم له را پديدآورده چندان امري مبهم 
و غير قابل كشف نيست، اما از حوصله اين نوش��تار خارج است. در اين 
يادداشت كوشيده خواهدشد مطالبات و دغدغه هاي ايشان مورد مروري 

گذرا واقع شود. 
اولين و برجسته ترين دغدغه مطرح شده توس��ط رهبر معظم انقلاب؛ 
قبح زدايي جرياني خزنده و امتداد دشمن از حوزه مقدسات و ارزش هاي 
اس��لامي اس��ت. اهمال كاري مس��ئولان فرهنگي با حوزه محصولات 
فرهنگي – كه در بيان ايشان نيز مورد اشاره قرار گرفت- سبب مي شود 
بس��ياري از حركات ضدفرهنگي از قبيل اهانت به ارزش ها و اعتقادات 
ديني از چشم بسياري از متوليان امر دور مانده و مورد غفلت قرار گيرد. از 
جمله مصاديق بازر اين امر را مي توان در حوزه كتاب دانست كه مضامين 
موهن؛ گاه حتي از پالايه هاي مميزي عبور مي كنند و خوانندگان بايد 
جور بي دقتي مس��ئولان بررسي كننده را بكش��ند و اين در حالي است 
هر از چندگاهي وزير ارشاد بر اساس نظرات شخصي – و دقيقاً بر خلاف 

سياست هاي كلان كشور- دم از حذف مميزي مي زند. 
نكته ديگري كه در بيانات اخير امام خامنه اي برجسته و قابل تأمل به نظر 
مي رسيد، دغدغه حمايت از جريان اصيل و ارزشي فرهنگ و هنر انقلاب 
اسلامي و مطالبه از مسئولان امر در اين خصوص بود. واقعيت آن است 
كه حداقل كاري كه قوه مجريه در امر فرهنگ بايد انجام دهد آن است كه 
شرايط را براي فعاليت هاي جبهه فرهنگي انقلاب اسلامي فراهم سازد و 
عنداللزوم حمايت هاي مادي و معنوي لازم را به عمل آورد. البته طبعا اين 
مسئله حداقل انتظاري است كه از دولت مي رود كه لازم است دولت خود 
نيز مباشرتاً به انجام فعاليت هاي فرهنگي اسلامي و انقلابي همت گمارد. 
در نقطه مقابل اين سياست كلان نظام، نگاه غلطي وجود دارد كه متاثر از 
مباني تفكر ليبرال، تقسيم بندي هنر و هنرمند را به ارزشي و غير ارزشي 
نمي پذيرد و گاه حتي به خاطر اغراض سياسي يا دلايل ديگر، حمايت هاي 
بيش��تري از جريان غيرارزش��ي حوزه فرهنگ و هنر مي نمايد. ناگفته 
پيداست كه حوزه فرهنگ كشور پيش از اين - در مقطع خاصي در دهه 
7۰ و 8۰ هجري شمسي- از اين رويكرد آسيب هاي زيادي متحمل شده 
اس��ت و اكنون نيز آثار و پيامدهاي آن تا حدودي باقي است. از اين رو از 
مسئولان اجرايي خصوصاً مديران وزارت ارشاد انتظار مي رود در پي اين 

تأكيد معظم له مسئولانه و متعهدانه تر برخورد نمايند. 
نكته ديگري كه مورد اشاره ايشان در اين بيانات قرار گرفت حساسيت 
مس��ئله فرهنگ اس��ت، به گونه اي كه كوچك ترين بي توجهي يا عدم 
ملاحظه، پيامدهاي ناگوار و غيرقابل جبراني به بار خواهدآورد. نكته اي 
كه در ذيل اين توصيه بايس��تي مورد تأكيد قرار گي��رد، برخي نگاه ها و 
رويكردهاي غلط در مديريت مسائل فرهنگي است. برخي تصور مي كنند 
كه مسائل فرهنگي اجتماعي مشابه مسائل سياسي يا اقتصادي است كه 
در كوتاه مدت قابل تحليل اس��ت و راهبردها و راهكارهاي كوتاه مدت و 
ساده اي دارد. از اين رو گاه ديده مي شود برخي افراد بدون توجه به عمق 
و ژرفاي مس��ائل فرهنگي، به طرح اظهارات يا انجام اقداماتي مبادرت 
مي كنند كه در بلندمدت هزينه هاي گزاف��ي را بر پيكره فرهنگي نظام 
و كشور تحميل مي كند. داشتن نگاه هاي راهبردي و كلان و منطبق بر 
اصول ارزش ها و آرمان هاي انقلاب اسلامي و داشتن روحيه مسئولانه و 
متعهدانه در مديران ذيربط و نخبگان تصميم ساز مي تواند تا حد زيادي از 

آسيب هاي احتمالي اين حوزه بكاهد. 

بايد در صداقت اشتون و هيئت اروپايي شك كرد
 مش�اور رئيس مجلس با انتق�اد از عدم اش�راف مراج�ع ذيربط بر 
رفت وآمده�اي هيئت ه�اي ديپلماتي�ك گف�ت: در دي�داري 
ك�ه مي�ان اش�تون ب�ا لاريجان�ي برگ�زار ش�د، ب�ه صراح�ت 
گفتي�م ب�ا رويك�رد كنون�ي اروپ�ا در قب�ال قي�ام بحري�ن ديگر 
نمي تواني�د هيچ گون�ه ادع�اي حق�وق بش�ري داش�ته باش�يد. 
حسين شيخ الاسلام در گفت وگو با فارس در مورد ديدار كاترين اشتون 
مس��ئول سياس��ت خارجي اروپا با يك محكوم فتنه گفت: ب��ا اين گونه 
اقدامات بايد در صداقت او و هيئت  ديپلماس��ي اروپايي ش��ك كرد.  وي 
درباره مش��روعيت حقوقي اين ديدار بيان كرد: اگر از قب��ل از نهادهاي 
ذيربط كشورمان براي انجام اين ديدار مجوز دريافت نكرده اند، اقدامشان 
با ايراد حقوقي نيز روبه روست. شيخ الاسلام با انتقاد از عدم اشراف مراجع 
ذيربط بر رفت وآمد و ديدارهاي هيئت هاي ديپلماتيك در مورد محتواي 
گفت وگوهاي اشتون با مقامات كشورمان گفت: در ديداري كه ميان اشتون 
با رئيس مجلس شوراي اسلامي برگزار شد، به صراحت به او عنوان كرديم 
كه با اين رويكردي كه اروپا در قبال مسئله بحرين اتخاذ كرده است،  ديگر 
نمي تواند هيچ گونه ادعاي حقوق بشري داشته باشد. مشاور رئيس مجلس 
ش��وراي اس��لامي در امور بين الملل تصريح كرد : خود من هنگام بدرقه 
مسئول سياست خارجي اروپا به صراحت به وي گفتم كه اگر رويه خود 
را در مورد قيام مردم مظلوم بحرين عوض نكنيد، هيچ كس ادعاي حقوق 
بشري شما را باور نخواهد كرد و البته اشتون هيچ جوابي نداشت كه بدهد، 

چراكه اين رفتار مغاير با مباني حقوق بشر است.

سفر حقوق بشري اشتون 
در راستاي تقسيم كار با امريكا 

 ادامه از صفحه اول
چه كسي در ايران بازديد شونده ها را براي ملاقات كانديدا مي كند؟ خانم 
اشتون چگونه به اين نتيجه مي رسد كه با فلان شخص ملاقات كند؟ اينها 
سؤالاتي اس��ت كه دولت راس��تگويان به مردم نمي گويد. بنابراين توقع 
از دولتمردان اين اس��ت كه با صراحت اعلام كنند كه در طول مذاكرات 
هسته اي به مذاكرات حقوق بش��ري هم وارد شده ايم، منتها در جلسات 
مربوط به مذاكرات هسته اي به اين موضوع نمي پردازيم تا افكار عمومي 
اين دو را يك كاسه نبيند. از آقاي روحاني توقع است كه هيئتي را از مجلس 
و قوه قضائيه و وزارت خارجه جهت بازديد از وضعيت حقوق بشر به ايرلند 
و منطقه باسك اسپانيا بفرستند تا آن موقع ضريب حساسيت غربي ها به 
دخالت در امور داخلي شان را درك نمايند. شايد آن موقع از خوشبيني و 
مصلحت انديشي هاي  كودكانه به در  آييم و عزت را فداي شكم نكنيم. اعلام 
سخنگوي وزارت خارجه مبني بر »هماهنگ نشده بود« را بايد اوج انفعال يا 
خدايي ناكرده دروغگويي به حساب آورد. گيريم هماهنگ نشده بود، واقعاً 
سيستم  هاي  اطلاعاتي نظام از چنين ديداري خبر نداشتند؟ و اطلاع آن به 
مسئولين داده نشده بود. اين همه تظاهر مسئولين اطلاعاتي بر »اشراف« 
با اين بي اطلاعي قابل جمع شدن است؟ حقيقت اين است كه اشتون ريز 
سفر خود به تهران را با مسئولين دولتي بسته بود. ترديد در اين فرض را بايد 

به حساب كم هوشي مفرط گذاشت. 

محمدجواد اخوان

ديپلمات هسته اي پرونده فتنه و   تنش را  هم  ورق زد
ديدار با اپوزيسيون و برنامه هايي براي ايجاد تنش، مأموريت پنهان اشتون بود 

 سفر يك شنبه شب اشتون به ايران چندمين سفر 
هيئت ه��اي ديپلماتيك غربي به كش��ورمان طي 
شش ماه اخير بود كه درجهت توسعه و ارتقاي روابط 
ديپلماتيك با كشورهاي اروپايي، جلب سرمايه هاي 
اقتصادي وسياس��ي و درنهايت عادي سازي روابط 
با س��اير دولت هاي غربي از سوي دستگاه سياست 

خارجه برنامه ريزي عنوان شده است. 
اما به نظر مي رسد انجام اينگونه سفرها بيشتر از آنكه 
در جهت خواسته ها ومطالبات جمهوري اسلامي 
ايران در نظام بين الملل باشد، تأمين كننده منافع 
واهداف دولتمردان غربي اس��ت، به گونه اي كه با 
تطبيق مولفه هاي استراتژي نظام سلطه - در جهت 
مقابله با جمهوري اسلامي ايران- با آنچه هيئت هاي 
س��فركننده به ايران صورت مي دهن��د، به راحتي 
مي توان گفت هركدام از اين آمد وش��دها به ايران، 
گامي براي تكميل يك پرونده جامع ضد ايراني به 
شمار مي آيد.  زماني به ماهيت پنهاني سفرهاي مكرر 
ديپلمات هاي غربي مي توان پي برد كه كارگزاران 
نظام سلطه به صراحت عنوان كرده اند پس از پرونده 
هسته اي كشورمان دو موضوع تازه را براي حمله، 
تخريب و در نهايت »بران��دازي ايران« مورد توجه 
قرار داده اند؛ نخس��ت، »رسيدگي به پرونده حقوق 
بشر درايران« و ديگر »رسيدگي به تروريسم زايي« 
ايران در منطقه خليج فارس.  به عنوان نمونه وندي 
شرمن نزديك به دو ماه پيش در جمع سناتورهاي 
مجلس س��نا اين استراتژي س��ه و جهي را تشريح 
مي كند و در پاسخ به نگراني هاي نمايندگان مجلس 
امريكا از پيشرفت هاي ايران در حوزه هاي مختلف 
اظهار مي كند كه، امريكا پس از پرونده هس��ته اي، 
پرونده »حقوق بشر« و سپس »تروريسم « ايران را 
به صورت جدي در دستور كار قرار مي دهد.  بر همين 
اساس سازمان هاي بين المللي در كنار ديپلمات هاي 
غربي و رسانه هاي وابسته به آنها موظفند به صورت 
گسترده »مستندات نقض حقوق بشر توسط ايران 
« را مهيا كرده و از اين طريق فاز تازه اي از فشارهاي 
بين المللي و در نهايت تحريم ه��اي جديد را عليه 

ايران وضع كنند. 

   نگاه رهبري به استراتژي امريكايي ها 
»هركس��ي هم كه درباره حقوق بش��ر حرف بزند، 
امريكايي ها حق ندارند حرف بزنند، زيرا دولت امريكا 
بزرگ ترين ناقض حقوق بشر در دنيا است... در چنين 
شرايطي اينها شرم نمي كنند كه نام حقوق بشر را بر 
زبان مي آورند«، اينها بخشي از سخنان هوشمندانه 
رهبري در جمع مردم قم است كه درمقابل استراتژي 

اتخاذ شده از سوي غرب بايد به شمار آورد. 
به عنوان مثال، حدود س��ه ماه پيش، سازمان عفو 
بين الملل در بيانيه اي از رئيس جمهور كش��ورمان 
خواست به وعده هايش براي بهبود وضعيت حقوق 
بشر در ايران عمل كند. اين سازمان با اشاره به ابراز 
خوشحالي آقاي روحاني در توئيترش از رسيدن به 
توافق هس��ته اي در ۱۰۰ روزه اول دولتش، مدعي 
شده بود سال هاست كه مسئله حقوق بشر در ايران 
در داخل و خارج تحت الشعاع مسائل مربوط به برنامه 
هسته اي بوده و اكنون با رسيدن به توافق، ديگر نبايد 

در بهبود وضعيت حقوق بشر در ايران تأخير شود. 
از سوي ديگر، »زلماي خليل زاد«، سفير سابق امريكا 
در سازمان ملل نيز در تحليلي كه در مجله »نشنال 
اينترست«- حدود سه ماه پيش- منتشر كرده بود، 
تأكيد مي كند كه بعد از توافق هسته اي، شماري از 
تحريم ها بايد بر جاي خود باقي بماند تا به تخلفات 
رژيم تهران در زمينه تروريسم، مداخله در كشورهاي 

منطقه و حقوق  بشر رسيدگي شود. 
   تجديدنظرطلبان كجاي بازي قرار دارند 

به بي��ان س��اده مي توان گف��ت، بخ��ش  مهمي از 
»پروند س��ازي هاي حق��وق بش��ري« ب��ه طيف 
تجديدنظرطلب در داخل سپرده شد و بخش ديگر 
آن به ديپلمات هايي كه با دعوت رسمي دستگاه هاي 
دولتي اي��ران اجازه ورود به كش��ورمان را كس��ب 

مي كنند. 
عمل به وظيفه از س��وي جريان تجديدنظرطلب 
آنجايي معنا پيدا مي كند كه ما مي بينيم شخصيت ها 
و رسانه هاي پرتعداد اين جناح به صورت مستمر به 
»بحث رفع حصر سران فتنه«، »غيرانساني بودن 
اجراي حكم قصاص« و»اعتراض نمادين به تبعيض 

حكومت در قبال زن ومرد« در طول هفته هاي اخير 
مي پردازند.  اما بخشي از تحركات پردامنه كارگزاران 
نظام سلطه درعملياتي شدن هدف مذكور را بايد در 
سفرهاي پرتعداد هيئت هاي ديپلماتيك غربي به 
كشورمان جست وجو كرد؛ آنطور كه حضور مقامات 
كشورهاي غربي در ايران و محكوم كردن جمهوري 
اسلامي به علت آنچه نقض حقوق بشر مي خوانند به 
يك روند ثابت در سفرهاي ديپلماتيك تبديل شده 
است.  اولين اقدام رسمي دراين جهت را هم - نزديك 
به دو ماه پيش- هيئت هشت نفره اروپايي با نسرين 
ستوده و جعفر پناهي- دو تن از فعالان فتنه و مدعيان 
حقوق بشر در داخل- در سفارت يونان شروع كردند 
تا رئيس اين هيئت پس از بازگشت از ايران، مهم ترين 
اقدام صورت گرفته در سفر به كشورمان را ديدار با دو 

نفر از فعالان ضدحكومتي عنوان كند. 
    سفر اشتون قطعه اي از پازل

بنابر آنچه گفته شد   س��فر كاترين اشتون به تهران 
و ديدارهاي فشرده ديپلماتيك او با مقامات ايراني 
را هم بايد جزئي از تلاش براي »سند سازي حقوق 
بشري عليه كشورمان« دانس��ت آنگونه كه وي در 
ديدار نرگس محمدي - يك��ي از محكومين فتنه 
88 - به او قول داده كه مسئله حقوق بشر در ايران 
را به طور جدي دنبال كند.  رئيس سياست خارجه 
اتحاديه اروپا همچنين از سكوت مسئولان دستگاه 
ديپلماسي كشورمان بهره برداري لازم را نموده و در 
اظهاراتي كه دخالت مستقيم در امور داخلي ايران 
بوده، » تخريب نظام با بهانه هاي حقوق بش��ري« 
را اينگونه در مصاحبه با BBC عنوان مي كند: »ما 
از ابتدا در طرح موضعمان در خصوص حقوق بشر 
در ايران خيلي صريح بوده ايم.«  اين رسانه   انگليسي 
همچنين در اين زمينه مي نويسد: » خانم اشتون 
كه پنج فعال زن ديگر را نيز در ابتداي سفر خود به 
تهران ملاقات كرده اس��ت، گفت: براي من به طور 
خاص خيلي مهم بود كه همزمان با روز جهاني زن 
از اين زنان بشنوم از نظر آنها چطور مي توان شرايط 

را تغيير داد.«
مسئوليت س��پردن به مس��ئول سياست خارجي 

اتحاديه اروپا در سفر به ايران زماني آشكارتر مي شود 
كه وي در بيانيه اي كه در پايان سفر خود به تهران 
منتشر كرده به ديدار خود با فعالان زن در ايران اشاره 
كرده و گفته است: »كسي نبايد تعجب كند كه در 
س��فر من تمركز زيادي بر موضوع حقوق بشر بود، 
با فعالان زن درباره شرايط زنان در ايران گفت وگو 
كردم؛ فعاليت هايي كه از روزنامه نگاري تا كمك به 
پناهندگان افغان، بخش هاي مختلف جامعه مدني 

را در بر مي گيرد.« 
در حالي ديپلمات هاي غربي براي »سندسازي حقوق 
بشري« عليه كشورمان فعاليت هاي گسترده اي را 
آغاز كرده اند كه دستگاه سياست خارجه همچنان 
سياست س��كوت را در پيش گرفته و سعي دارد با 
فرافكني تقصير را به گردن ديگري انداخته و نشان 
دهد كه انج��ام اينگونه ديدارها ب��دون هماهنگي 
دولتمردان صورت گرفته است.  اين در حالي است 
كه منابع نزديك به هيئت همراه اشتون، اواخر روز 
شنبه خبر دادند كه وي قرار است با نمايندگان جامعه 
مدني كه اغلب آنها را بانوان تشكيل مي دهند، ديدار 
كند. اين منبع همچنين گفت: موضوع حقوق بشر 
نيز در دستور كار سفر خانم اشتون به تهران خواهد 

بود، حتي اگر برخي محافظه كارها را ناراحت كند. 
رس��انه اي ش��دن ديدارهاي احتمالي اش��تون در 
تهران از سوي رس��انه هاي بيگانه نشان دهنده اين 
نكته اس��ت كه ديدار اش��تون با نرگس محمدي و 
مادر ستاربهشتي نه تنها دفعتاً صورت نگرفته بلكه 
مقدمات آن هفته ها قبل از س��وي مقامات دعوت 
كننده- كه وزارت امور خارجه بوده- صورت گرفته 
آن هم در شرايطي كه س��ازمان هاي بين المللي به 
شدت نيازمند بهانه هاي جديد براي وضع تحريم هاي 

تازه عليه كشورمان هستند. 
اما اقدامات هدفمن��د و جهت دار هيئت هاي غربي 
به كشورمان سؤالات بس��ياري را به وجود مي آورد 
اينكه به راس��تي چقدر از اهداف كلان كش��ور در 
حوزه سياس��ت خارجه با انجام چنين س��فرهايي 
تحقق پيدا مي كند و چرا وزارت امور خارجه هيچ گاه 
دس��تاوردهاي عيني اين گونه آمد و شد ها را براي 

افكارعمومي بيان نمي كند؟
چرا مسئولان دستگاه سياس��ت خارجه نسبت به 
مواضع خصمانه و مداخله جويانه مقامات غربي موضع 
شفاف و قاطعانه اتخاذ نكرده و تنها به بيانيه هاي كلي 

و مبهم بسنده مي كنند؟
چه اتفاقي افتاده كه هيئت هاي ديپلماتيك غربي به 
پرواز تهران علاقه مند شده و به صورت فشرده و يكي 

پس از ديگري به كشورمان سفر مي كنند؟
كاش ديپلمات هاي خنده رو پاسخ دهند كه ديدار 
يك مقام عالي رتبه خارجي ب��ا محكومان قضايي 
كش��ورمان در كدام عرف و چارچوب ديپلماتيك 
جهاني مي گنجد؛ اقدامي كه اين روزها به عنوان يك 

مؤلفه از ديپلماسي لبخند درآمده است؟
دلس��وزان و وفاداران به انقلاب همچن��ان اميدوار 
هستند كه دستگاه سياست خارجه در روزهاي آتي 
ابتدا از عملكرد ضعيف خود در جهت زمينه سازي 
براي ديداره��اي اينچنيني فتنه گ��ران با مقامات 
سياسي غربي نامگذاري مي شود، عذرخواهي كرده، 
سپس با اتخاذ مواضعي انقلابي و قاطعانه به افرادي 
نظير اش��تون يادآور ش��ود كه نبايد در موضوعات 
داخلي كشورمان دخالت نمايند و به جامعه تضمين 
دهد تا در آينده اشتباهاتي نظير آنچه اتفاق افتاده 

است را تكرار ننمايد. 

محمد اسماعيلي
   گزارش 

      نگاه     دبيركل جمعيت رهپويان 
انقاب اس�امي درباره 
آينده توافقنامه ژنو گفت: نظر ش�خصي بنده در 
ب�اره آين�ده توافقنامه اين اس�ت كه ب�ه نتيجه 
نمي رسد، به اين س�بب كه غربي ها نگاهشان به 
اين توافقنامه آغازي براي مبارزه با اسام است. 

به گزارش رسا، عليرضا زاكاني، نماينده مردم تهران 
در مجلس ش��وراي اسلامي، ش��امگاه يك شنبه 
طي سخناني در مس��جد امام موسي بن جعفر)ع( 
اهواز، درباره توافقنامه ژن��و و مباحث پيرامون آن 
اظهارداشت: درباره توافقنامه ژنو برخي از دوستان از 
متن توافقنامه صحبت مي كنند، اما به نظر مي رسد 
كه بايد زمينه هاي تحقق توافقنام��ه و متن آن را 
جداگانه تفسير كنيم. وي در ادامه به زمينه هايي 
كه منجر به انجام اين توافقنامه ش��د اشاره كرد و 
افزود: از زمينه هاي تشكيل اين توافقنامه مي توان 

به چهار نكته تغيير گفتمان حاكم در داخل كشور، 
نياز ش��ديد غربي ها به اين توافقنامه و نياز شديد 
امريكايي ها به ايران، نوع نگاه رئيس جمهور كشور به 
حل مشكلات و در نهايت نگرش بخشي از اجتماع به 
اينكه در صورت توافق هسته اي مشكلات اقتصادي 
برطرف گردد، اش��اره كرد. نماينده م��ردم تهران 
در مجلس با اش��اره به آغاز فعاليت هاي هسته اي 
از س��ال 8۴ گفت: در س��ال 8۴ مجدد فعاليت ها 
را آغاز كرديم و در س��ال 86 كه قرار بود بر اساس 
توافقنامه اي در مدت ۱8 ماه بر اساس قوانين آژانس 
عمل كنيم تا مشكلات ما حل شود. زاكاني به حضور 
سعيد جليلي در آغاز اين ۱8 ماه اشاره كرد و افزود: 
در اين زمان ۱8 ماهه اي كه قرار بود مشكلات ما بعد 

از آن برطرف گردد آغاز آن همزمان با ورود سعيد 
جليلي به مذاكرات بود و بعد از هفت ماه توانستيم 
صداقت عملكرد خود را اثبات كنيم؛ البرادعي نيز 
درستي فعاليت هاي هسته اي را تأييد كرد، اما پس 
از چهار روز توسط شوراي امنيت محكوم شديم. وي 
با بيان اينكه در فروردين 92 شرايط به گونه اي پيش 
رفت و قرار شد با دادن امتيازهايي مشكل هسته اي 
ما حل شود، اظهارداشت: ما تا قبل از نشست بغداد 
محكوم بوديم، اما در نشست آلماتي توانستيم نظر 
آنها را نس��بت به اينكه ما كشور اثرگذاري هستيم 
و حاضريم درباره مسائل مختلف همكاري داشته 
باش��يم، جلب كنيم. دبيركل جمعي��ت رهپويان 
انقلاب اسلامي به تغييرات صورت گرفته در اعضاي 

گروه مذاكره كننده درباره مس��ائل هسته اي ايران 
اشاره كرد و بيان داشت: پس از انتخابات و تشكيل 
گروه جديد براي مذاكرات هسته اي در نخستين 
نشست بنا ش��د ايران درباره  س��ه موضوع تسامح 
به خرج دهد كه اين س��ه موضوع ش��امل كاهش 
سطح غني سازي به زير 2۰ درصد، تبديل سوخت 
2۰ درصد به اكس��يد و جلوگيري از توسعه سطح 
غني س��ازي بود و از سويي كش��ور هاي مقابل نيز 
متعهد بشوند كه تحريم هاي اقتصادي و بانكي را 
بردارند. نماينده مردم تهران در مجلس ش��وراي 
اسلامي با بيان اينكه معتقدم مضرات اين توافقنامه 
نسبت به منافع آن بيشتر است، گفت: من نگاه صفر 
يا ۱۰۰ به موضوع ندارم، ام��ا منافع اين توافقنامه 
بالقوه بوده، حال اينكه ضرر هاي آن بالفعل است و 
در نهايت معتقدم اگر اين موضوع را جناحي كنيم، 

مضرات آن نيز تشديد خواهد شد. 

     قضائي  
روحاني در ديدار با اعضاي فراكسيون رهروان ولايت مجلس خبرداد

فعاليت تيم مذاكره كننده زير نظر شوراي عالي سياست گذاري است
رئيس جمهور مي گوي�د: عاوه بر ش�وراي عالي امني�ت ملي، تيم 
مذاكره كننده زير نظر يك شوراي عالي سياست گذاري فعاليت مي كند. 
به گزارش اطلاع رس��اني دولت،  حس��ن روحاني در دي��دار با اعضاي 
فراكسيون رهروان ولايت مجلس كه صبح ديروز برگزار شد با بيان اينكه 
دولت تدبير و اميد در آغاز كار با مشكلات فراواني در كشور روبه رو بوده 
است، گفت: تلاش دولت در جهت رفع برخي مشكلات كاملاً موفق بوده 
و در ديگر موارد هم حركت ها رو به جلو بوده است.  رئيس جمهوري با 
اشاره به اينكه در حوزه اقتصادي كشور با ركود و تورم مواجه بوده و هست، 
تصريح كرد: در شرايط فعلي دولت نسبت به رفع مشكلات اقتصادي به 
دليل آنكه زندگي و معيشت مردم به آن وابسته است، اهميت بسياري 
قائل بوده و جلسات هماهنگي اقتصادي به طور منظم دنبال مي شود. 
روحاني مجلس شوراي اسلامي را يك نهاد مهم در كشور دانست كه همه 
بايد نسبت به آن احترام كنند. وي تصريح كرد: هر مقدار تعامل دولت و 
مجلس بيشتر باشد، حتماً به نفع مردم خواهد بود. رئيس جمهوري افزود: 
البته منظور ما از تعامل و دوستي اين نيست كه انتظار داشته باشيم كه 

دولت يا مجلس به وظيفه قانوني خود عمل نكنند، بلكه چارچوبي كه 
همه بايد آن را رعايت كنند، چارچوب قانون اساسي است و همه بايد 
بر آن مبنا عمل كنند، قطعا اجراي دقيق قانون به نفع همگان خواهد 
بود. روحاني خاطر نشان كرد: رأس اعتدال كه شعار دولت تدبير و اميد 
است، قانون گرايي است و در اين راستا هر طرح و لايحه اي كه در مجلس 
به تصويب برسد و مورد تأييد شوراي نگهبان باشد، اگر چه با نظر دولت 
كاملًا منطبق نباشد، دولت آن را اجرا خواهد كرد. رئيس جمهوري در 
بخش ديگري از س��خنان خود با بيان اينكه دولت در حوزه سياس��ت 
خارجي تاكنون قدم هاي مناسبي را برداشته و در حال برداشتن گام هاي 
جديد براي توافق نهايي اس��ت، گفت: امروز ش��اهد استقبال جهان از 
جمهوري اسلامي هستيم و اين را مي توان در حضور هيئت هاي سياسي 

و پارلماني و اقتصادي در ايران مشاهده كرد. 
رئيس جمهوري با اشاره به اينكه تيم مذاكره كننده جمهوري اسلامي 
در موضوع هس��ته اي يك تيم مجرب و حرفه اي است، گفت: علاوه بر 
ش��وراي عالي امنيت ملي، تيم مذاكره كننده زير نظر يك شوراي عالي 

سياست گذاري فعاليت مي كند. روحاني توجه به مسائل فرهنگي و رفع 
دغدغه هاي مقام معظم رهبري در اين بخش را از ديگر مواردي دانست 
كه بايد در جهت آن تلاش شود و خاطر نش��ان كرد: شرايط نامناسب 
فرهنگي امروز كشور و وجود مشكلات عديده از جمله اعتياد، طلاق و 
فساد موضوعاتي نگران كننده است كه همه بايد براي برطرف كردن آنها 

دست به دست هم دهيم.
 رئيس جمهوري با اشاره به شايعات مربوط به كثرت تغيير و تحولات در 
مديران اجرايي كشور در دولت يازدهم گفت: براساس آمار و ارقام واضح، 
تغيير و تحول در ماه هاي گذشته از عمر اين دولت در مقايسه با مدت 
مشابه در دولت نهم بسيار كمتر بوده است و بسياري از مديران گذشته 
كه شايستگي داشته اند، در سمت قبلي ادامه خدمت داده يا مسئوليت 
جديدي به آنان محول شده است. روحاني افزود: گرايش هاي سياسي 
افراد و اينكه در انتخابات به چه كسي رأي داده اند براي ما اهميت ندارد 
و من حتي از چند تن از رقباي انتخاباتي خود دعوت كردم كه در دولت 

تدبير و اميد حضور يابند. 

        خبر    

زاكاني:   مضرات توافق ژنو بيش از منافع آن است


